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رشد 7.3 درصدي قیمت نهاده های 
ساختمان های مسکونی 

مرک��ز آم��ار در گزارش ش��اخص 
قیمت نهاده های س��اختمان های 
مس��کونی تهران ش��هر تهران در 
تابستان اعلام کرد: شاخص کل بر 
مبنای سال پایه۹۰، نسبت به فصل 

قبل ۷.۳ درصد افزایش یافت.
مرکز آمار ایران گزارش ش��اخص 

قیمت نهاده های س��اختمان های مس��کونی ش��هر تهران تابستان 
۱۳۹۶)بر مبنای سال پایه ۱۳۹۰( را منتشر کرد.

بر این اساس، شاخص کل قیمت نهاده های ساختمان های مسکونی 
شهر تهران بر مبنای سال پایه ۱۳۹۰، در فصل تابستان۱۳۹۶برابر 
با ۲۱۱.۶، که نس��بت به فصل  قبل)۱۹۷.۱( ۷.۳ درصد افزایش و 
نسبت به فصل مشابه سال قبل )۱۸۶.۵( ۱۳.۴ درصد افزایش داشته 
اس��ت. درصد تغییرات ش��اخص کل در چهار فصل منتهی به فصل 
تابس��تان س��ال ۱۳۹۶ نسبت به دوره مش��ابه سال قبل معادل ۹.۹ 
درصد بوده که نسبت به همین اطلاع در فصل قبل )۷.۶درصد( با 

افزایش رو به رو بوده است.
در این میان، ش��اخص گروه »س��یمان، بتن، شن و ماسه« در فصل 
تابس��تان ۱۳۹۶ برابر با ۲۱۵.۲ اس��ت که نس��بت به فصل قبل ۱۲.۵ 
درصد افزایش داش��ته اس��ت. ش��اخص گروه »گچ و گچ کاری« در 
فصل تابس��تان ۱۳۹۶ برابر با ۲۰۱.۳ اس��ت که نسبت به فصل قبل 
بدون تغییر بوده است. شاخص گروه »انواع بلوک سفالی و آجر« در 
فصل تابستان۱۳۹۶ برابر با ۱۷۸.۹ است که نسبت به فصل قبل ۱.۴ 
درصد افزایش داش��ته اس��ت. متن کامل این گزارش بر روی سایت 

مرکز آمار ایران موجود است.

پروژه آزادسازي
خدمات دریایی عملیاتی می شود

و  بن��ادر  س��ازمان  مدیرعام��ل 
دریان��وردی، از اج��رای پ��روژه 
آزادس��ازی خدم��ات دریایی خبر 

داد.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از 
سازمان بنادر و دریانوردی، محمد 
راس��تاد از پیاده سازی سامانه جامع 

دریایی در آینده ای نزدیک خبر داد و گفت: این پروژه یکی از طرح 
های بسیار مهم سازمان بنادر قلمداد می شود که در صورت اجرا و 

پیاده سازی درست، می تواند در فرآیند دریایی کشور مؤثر باشد.
وی در ادامه از دو معاونت امور دریایی و مهندسی و امور زیربنایی و 
این سازمان خواست تا در خصوص عملیاتی سازی و اجرای اصولی 

این سامانه، اهتمام جدی داشته باشند.
راس��تاد با اش��اره به پروژه آزادس��ازی خدمات دریایی به عنوان یکی 
دیگر از طرح های سازمانی، نشست هماهنگی مدیران ارشد سازمان 
را در جهت رفع مس��ائل و مش��کلات و انتقال تجربیات موفق مؤثر 

دانست.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی، با اشاره به بروز تحولات مهم 
در صنعت بندری و دریایی افزود: توجه مدیران به تحولات جدید و 
آخرین تغییرات در صنعت دریایی و دریانوردی دنیا ، می تواند در جهت 

ارتقای آگاهی و دانش مدیران سازمان مهم و مؤثر باشد.
وی در ادامه با تأکید بر س��ازماندهی امور قراردادهای س��ازمان بنادر 
اظهار کرد: فرایند انجام مناقصات و تکمیل مستندات در سازمان باید 

به صورت متمرکز و بر اساس فرایند مشخصی انجام شود.
به گفته معاون وزیر راه و شهرسازی، علاوه بر سند راهبردی بخش 
دریایی کشور به عنوان یکی از الزامات سازمان بین المللی دریانورد 
)IMO(، سند راهبردی سازمان بنادر نیز باید به عنوان سند بالادستی، 
توس��ط مرکز بررس��ی ها و مطالعات راهبردی این سازمان در دست 

پیگیری جدی قرار گیرد.

96، سال خوبی برای مستاجران نبود
دبی��ر کانون انبوه س��ازان کش��ور با 
بی��ان اینکه ۹۶، س��ال خوبی برای 
مس��تاجران نبود، گفت: واحدهای 
اجاره ای متناس��ب با نی��از مردم در 
کش��ور تهیه نش��ده و فشار بر روی 
دوش مس��تاجران قرار گرفته است. 
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از 

صدا و سیما، فرشید پورحاجت گفت: هدفمند کردن فروش اقساطی 
مسکن با فرآیندی که بانک عامل بخش مسکن برای ما گذاشته بود، کار 
بسیار سختی بود و تحقق نیافت؛ اما برخی انبوه سازان واحدهای خود را 
فروش اقساطی می کنند. وی ادامه داد: اگر سیاست دولت در بافت های 
فرسوده مشخص شود، انبوه سازان وارد این نوع بافت ها و حاشیه شهرها 
می شوند و فعالیت جدیدی را آغاز می کنند. شرایط رکودی بازار ساخت 
و س��از مس��کن از س��ال گذشته، تا حدودی بهتر شده؛ اما بازار اجاره بها 
به دلیل کاهش ساخت و ساز بدتر شده است. وی با بیان اینکه امسال 
سال خوبی برای مستاجران نبود، ادامه داد: واحدهای اجاره ای متناسب 
با نیاز مردم در کشور تهیه نشد و فشار بر دوش مستاجران قرار گرفت. 
در حوزه خرید و فروش باتوجه به کاهش ریسک معاملات مسکن و 
اقداماتی که دولت در خصوص تقویت تقاضا انجام داده است، امیدواریم 
در ۶ ماه دوم سال تحرک در بازار ادامه داشته باشد. وی افزود: بخش 
خصوصی بررسی می کند که در کدام مناطق نیاز به مسکن وجود دارد 
تا وارد س��اخت و س��از ش��ود اما دولت نیز حمایت کند. دبیر کانون انبوه 
س��ازان کش��ور تصریح کرد: با توجه به شعار امسال )اقتصاد مقاومتی( 
شرایط پرداخت تسهیلات در بخش مسکن باید متناسب با تولید باشد 
اما فرایندی که برای بخش مسکن در نظر گرفته شده نادرست است 
و تسهیلات به صورت قطره چکانی به انبوه سازان پرداخت می شود. 
امسال به جز تسهیلات نوسازی بافت فرسوده، تسهیلاتی در بخش 
مسکن دیده نشده است. انبوه سازان از بانک مرکزی انتظار دارند در 
نرخ سود تسهیلات مسکن برای سازندگان تجدید نظر شود. دبیر کانون 
انبوه سازان کشور تصریح کرد: سازندگان انتظار دارند صنعتی که بیش 

از ۴ سال در رکود است مورد توجه قرار گیرد.

۵هزار واحد پرند معطل برق رساني
مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پرند با تکذیب خبر اداره کل 
برق استان تهران مبني بر تامین برق مسکن مهر پرند، گفت: ۵ هزار 

واحد آماده تحویل، نیازمند اتصال شبکه برق است.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از وزارت راه و شهرسازي، صبح 
دیروز رضا تیموري مدیرعامل ش��رکت توزیع برق اس��تان تهران از 
تامین کامل برق سایت هاي مسکن مهر پرند و پردیس خبر داده و 
گفته بوده: هیچ واحد مسکن مهري در این استان وجود ندارد که برق 
دریافت نکرده باشد و تا پایان امسال نیز این شرکت، برق واحدهاي 

مسکن مهر در حال ساخت استان تهران را تامین خواهد کرد.
اما س��یدعلي اکبر طاهري در پي انتش��ار خبري مبني بر تأمین برق 
مسکن مهر پرند، ضمن تکذیب این خبر اظهار کرد: با وجود جلسه دو 
هفته گذشته مسئولان استانداري در خصوص شبکه برق شهر جدید 
پرند و بازدید از این منطقه، اما تا امروز نه برق واحدها و نه برق سه فاز 
بخشي از سایت ها براي استفاده از آسانسورها تامین نشده که از آن ها 
درخواست کردیم هر چه سریعتر این کار را انجام دهند تا بتوانیم این 

واحدها را آماده کنیم و در اختیار متقاضیان قرار دهیم.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مسکن: امضا فروشي  مهندسان ساختمان پدیده نا هنجاري 
است که این روزها در صنعت ساخت و ساز کشور جایگاه ویژه اي پیدا کرده 
است، به منظور بررسي و واکاوي هرچه بیشتر معضل امضافروشي لازم 
است در وهله اول به صورت سیستماتیک فرآیند کار خدمات مهندسي را 
مورد تجزیه و تحلیل قرار دهیم تا به نگاه دقیق تري درباره واقعیت هاي این 
پدیده برسیم. معمولا امضاي مهندسان ساختمان در سه بخش از مراحل 
ساخت  وساز الزام آور است. اول فرآیند طراحي و امضاي نقشه ساختمان 
براي گرفتن پروانه ساخت و ساز است. دوم امضاي گزارش هاي نظارتي 
اس��ت که مهندس��ان ناظر امضا مي کنند و س��وم امضاهاي مربوط به ارائه 
خدمات مجري ساختمان یا پیمانکار ساختمان یا در پوشش شرکت هایي 
که مسئولیت اجراي ساختمان را بر عهده دارند، است که مهندسان مجري 
س��اخت باید اس��نادي شامل دفترچه اطلاعات یا اسنادي که روي پروانه 
درج مي شود، است را امضا کنند. به طور کلي هر کدام از این مراحل سه 
گانه حوزه فعالیت مهندسي یعني طراحي، نظارت و اجرا امضاي مهندسان 

را نیاز دارد. 
امر طراحي و امر نظارت بايد توسط يک شخصيت انجام شود ���

براساس ماده ۳۰ قانون نظام مهندسي و کنترل ساختمان در بخش طراحي، 
اصولا نقش��ه هایي که به ش��هرداري براي دریافت پروانه س��اخت ارجاع 
مي شود باید واجد امضاي مهندس طراح باشد و مطابق این قانوني، مهندس 
طراحي که نقشه هاي ساختمان را امضا کرده است باید مسئولیت نظارت 
بر اجراي ساختمان را هم برعهده گیرد. به عبارت ساده تر ماده ۳۰ قانون 
نظام مهندسي و کنترل ساختمان مي گوید که امر طراحي و امر نظارت یک 

فعالیت متعاقب به هم استو باید توسط یک شخصیت انجام شود. 
در بیشتر کشورهاي دنیا الزامي است که باید کار طراحي و نظارت توسط 
یک شخصیت واحد حقوقي یا حقیقي انجام شود، اما در ایران مجزا بودن 
این دو حوزه باعث شده تا مهندساني که نمي خواهند عهده دار مسئولیت 
نظارت شوند و تنها مي خواهند نقشه ساختمان را طراحي و صرفا طراح 
س��اختمان باش��ند، اقدام به امضاي نقشه ساختماني کرده و در عین حال 
مسئولیت نظارت را عهده دار نمي شوند. یعني ممکن است برخي مهندسان 
نقشه هایي را که خود تهیه کرده اند یا فرد دیگري تهیه کرده را امضا کنند 
و این دو به هیچ وجه قابل تشخیص نیست، یعني نمي توان تفکیک کرد 
که شخص امضا کننده کار خود را تایید مي کند یا این که در حال امضاي 
نقشه اي است که فرد دیگري آن را تهیه کرده است که این پدیده به امضا 

فروشي مشهور است.
امضافروشي  قابل کشف نيست ���

باتوجه به اینکه تهیه نقشه یک هزینه و ساز و کار دارد و پذیرش مسئولیت 
آن هم به عنوان امضا در بردارنده درآمد و هزینه مستقل است، این انگیزه 
را به وجود مي آورد که برخي مهندسان تنها از امتیاز و سهیمه امضاي خود 
استفاده کرده و نقشه اي را که دیگران تهیه کرده اند، امضا کنند. متاسفانه 
میزان امضافروشي در سطح کشور و استان ها  به هیچ وجه به لحاظ آماري 
قابل استخراج و قابل کشف نیست، زیرا تمام مراجع رسمي صدور پروانه 
ساختمان، امضاکننده نقشه و تهیه کننده را یک شخص تلقي مي کنند. 
همچنین امر نظارت در مراحل مختلف ساخت و ساز شامل فونداسیون، 
اس��کلت، س��فت کاري صورت مي گیرد که امضافروشي در این بخش از 

خدمات مهندسي بدین معناست که برخي مهندسان ناظر بدون کنترل 
کافي فرآیند ساخت، ساختمان را تایید و امضا مي کنند. مسامحه درمورد 
امر نظارت هم خود به خود قابل کشف نیست مگر اینکه در اثر یک اتفاق 

آثار سهل انگاري و صوري بودن نظارت آشکار شود.
امتياز فروشي  معضل جديد ساخت و سازها ���

متاسفانه در کنار معضل امضا فروشي مهندسان ساختمان در سال هاي 
اخیر پدیده امتیاز فروش��ي هم رایج ش��ده اس��ت که منشا بروز این پدیده 
محدودیت هایي اس��ت که براي کار انفرادي در مراحل طراحي، نظارت 
و اجرا براي مهندسان حقیقي در نظر گرفته شده است. در نتیجه برخي 
مهندس��ان براي گریز از این محدودیت ها مدارک و پروانه هاي اش��تغال 
خ��ود را نزد ش��رکت هاي حقوقي ق��رار مي دهند و تظاهر مي کنند که در 
قالب یک ش��رکت حقوقي مش��غول به فعالیت هس��تند، اما عملا در آن 
ش��رکت ها ش��اغل نیس��تند. به عبارت ساده چندي پیش یکي از روساي 
ادوار س��ازمان نظام مهندس��ي س��اختمان تهران اظهار مي کرد که یک 
کارمند ساده با راه اندازي ۱۶شرکت حقوقي از سهیمه هاي ده ها مهندس 
س��اختمان اس��تفاده کرده اس��ت. فرد مورد نظر که کارمندي ساده و فاقد 
دانش مهندسي بوده است با راه اندازي ۱۶ شرکت در حالي از پروانه اشتغال 
مهندسان استفاده کرده که به هیچ عنوان مهندساني که از سهمیه آن ها 
اس��تفاده ش��ده اس��ت از پروژه هاي ساخته شده توسط این شرکت و ساز و 

کار آن هیچ اطلاعي نداشته اند.

ساخت وساز با فروش امضاي مهندسان متوفي ���
معضل امضافروش��ي به عنوان یکي از چالش هاي اصلي س��اخت وس��از 
سال هاست که رواج دارد و نظام سهمیه بندي اشتغال مهندسي از جمله 
دلایل دامن زدن به این مشکل است. بررسي ها نشان مي دهد که حتي 
بعضا با فروش امضاي مهندسان متوفي ساخت وساز صورت مي گیرد. به 
گفته ایرج رهبر نایب رییس انجمن انبوه سازان استان تهران، چندي پیش 
در محل سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران شاهد مشاجره 
لفظي تندي بین یک زن ومرد میانسال بودم و بعد از بررسي ها مشخص 
شده که از قرار معلوم همسر یکي از مهندسان بعد از فوت او پروانه اشتغال 
او را در اختیار برادرش قرار داده است که به صورت مشارکتي از عایدي 
حاصل از فروش سهیمه پروانه اشتغال او کسب درآمد کنند. گویا با فوت 
مهندس مذکور برادر وي تمامي عایدي آن را به صورت یکجا براي خود 
برداش��ت کرده اس��ت و این امر س��بب نارضایتي همس��ر وي شده بود و 
هردو با تصور خود٬ براي شفاف سازي این موضوع و براي اینکه سهم 
عادلانه اي از امضافروشي پروانه اشتغال مهندس فوت شده کسب کنند، 
به نظام مهندسي مراجعه کرده بودند که حضور آن ها با مشاجره، سبب 
جلب توجه حاضران شده بود. معتقدم به جاي انکار پدیده امضا فروشي، 
باید به دنبال فرآیندهایي باش��یم که به طور سیس��تماتیک از بروز چنین 
تخلفاتي در پروس��ه س��اخت وساز ممانعت کند. به عنوان مثال دیجیتالي 
شدن امضاي مهندسان ناظر باعث ایجاد سازوکاري بازدارنده براي کاهش 

حجم پدیده امضا فروشي خواهد شد. همچنین باید آیین نامه هایي تصویب 
شود که به موجب آن یک مرجع واحد، مسئول رسیدگي و پاسخگویي 
ساختار ارجاع و نظارت و کنترل ساختمان شود و مسئولیت ساخت و اجرا 
برعهده شخصیت صلاحیت داري واگذار شود و درصورت راه اندازي چنین 
مکانیزمي خود به خود تخلفات مربوط به خدمات مهندس��ي به حداقل 
ممکن مي رسد. همچنین آزادسازي کنترل شده و ساختار یافته سهیمه 
اش��تغال مهندس��ي یکي از راهکارهاي اصلي براي جلوگیري از ش��یوع 

معضل امضا فروشي است.
��� معضل نظام سهميه بندي اشتغال مهندسي 

درخصوص پدیده امضا فروشي در صنعت ساختمان، سعید سعیدیان عضو 
هیات مدیره س��ازمان نظام مهندس��ي  س��اختمان در گفت و گو با روزنامه 
»تجارت « مي گوید: معتقدم با این غلظتي که سازمان نظام مهندسي را 
مورد هجمه قرار داده اند، نیست. گرچه سازمان نظام مهندسي خود قبول دارد 
که ایرادات و مشکلاتي وجود دارد. آن چیزي که در حال حاضر در خصوص 
امضا فروشي رایج پیدا کرده است بیشتر برمي گردد به بخشي از آیین نامه ها 
و بخشنامه هاي اجرایي که وزارت راه و شهرسازي تدوین کرده است که این 
موضوع یک نظام سهمیه بندي اشتغال مهندسي را ایجاد کرده است که به 

ازاي هر مهندس سهمیه اي براي فعالیت وجود داشته باشد. 
لزوم اصلاح قوانين وزارت راه وشهرسازي ���

این عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندسي  ساختمان تصریح مي کند: 
با توجه به اینکه پروژه هاي  بزرگي چند ده هزار متر مربع در کلان شهر 
تهران تعریف مي شود یک شرکت حقوقي با تعداد مهندسان خود نمي تواند 
پاس��خگوي حجم عظیم این پروژه ها باش��د، لذا این شرکت ها مجبور به 
خرید سهمیه دیگر مهندسان حقیقي هستند. به عبارتي برخي مهندسان 
حقیقي سهمیه و جواز اشتغال خود را به مدت یکسال در اختیار یک شرکت 
حقوقي قرار مي دهند تا به ظرفیت آن ش��رکت اضافه ش��ده و آن ش��رکت 
بتواند پروژه را در حوزه طراحي، نظارت یا ساخت اجرایي کند، لذا بخش 
عظیمي از این پدیده به آیین نامه ها و بخش��نامه هاي ابلاغ ش��ده از سوي 

وزارت راه و شهرسازي برمي گردد که نیاز به اصلاح دارد.
ض�رورت بازرس�ي از عملک�رد ش�رکت هاي  حقوقی و اش�خاص  ���

حقيقي
س��عیدیان اظهار مي کند: معتقدم ش��رکت ها باید براساس سابقه و رزومه 
کاري خود امتیاز دریافت کنند و زماني که این شرکت ها ارتقا پیدا کردند 
و براساس درجه یک یا دو یا سه مي توانند اجراي پروژه هاي بسیار بزرگ 
را در بخش طراحي، نظارت و اجرا برعهده گیرند لذا دیگر نیازي به خرید 
امضاي دیگر مهندسان نخواهد داشت، بنابراین باید برخي آیین نامه ها و 
بخشنامه هاي ابلاغ شده از سوي وزارت راه و شهرسازي اصلاح شود. از 
طرفي که آنچه که مسلم است تا زماني که کنترل و بازرسي جدي و مدوني 
از عملکرد شرکت هاي حقوقي صورت نگیرد مجدد با مشکلات بیشتري 
مواجه خواهیم شد. این عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندسي  ساختمان 
مي گوید: به طور کلي در کنار اصلاح برخي قوانین و بخشنامه هاي ابلاغ 
شده از سوي وزارت راه و شهرسازي باید نظارت و بازرسي جدي و مدوني 
از عملکرد شرکت هاي حقوقي و اشخاص حقیقي صورت گیرد تا بروز این 

مشکلات به حداقل برسد.

»تجارت« در گفت و گو با سعيد سعيديان بررسي كرد؛

پديده امضا فروشی

لغو پروازهاي بغداد و نجف روزانه ۸ ميليون ليتر گازوئيل صرفه جويي مي شوداتمام پروژه مسکن مهر ممکن نيست
عبدالکریم حسین زاده عضو کمیسیون 
عم��ران مجل��س تاکی��د دارد ک��ه ب��ا 
مشکلات حقوقي پیش روي واحدهاي 
مس��کن مهر، وزارت راه و شهرس��ازي 
نمي تواند اتمام پروژه هاي مس��کن مهر 

را اعلام کند. ۳۶هزار واحد مسکن مهر با مشکل حقوقي مواجه 
هس��تند، تنها موضوعي که مي تواند مس��ئله حقوقي براي برخي 
واحدهاي مسکن مهر ایجاد کند موضوع تملک است. نکته این 
اس��ت که اگر مش��کل تملک داشته باش��د، بانک چگونه به این 
واحدها تس��هیلات داده اس��ت تا پیمان کاران ساخت و ساز را به 
اتمام برس��انند.اگر واحدهاي مس��کن مهر مشکل حقوقي دارند 
وزارت راه و شهرس��ازي باید هرچه س��ریع تر جلس��ه مشترکي با 

دستگاه هاي حقوقي و قضایي بگذارد.

ش��هرام آدم نژاد مع��اون برنامه ریزي 
سازمان راهداري از صرفه جویي روزانه 
هشت میلیون لیتر گازوئیل خبر داد. بعد 
از تصویب طرح توزیع سوخت براساس 
پیمای��ش به رانن��دگان روزانه ۶۵ لیتر 

بنزین به شبکه حمل و نقل سهمیه داده مي شود که حدود ۴۴ 
لیتر آن به مصرف مي رسد لذا سوخت حوزه حمل و نقل در موارد 
غیر به مصرف نمي رسد. رانندگان موظف هستند تا در سامانه 
اینترنتي اعلام شده ثبت نام کنند و در صورت عدم ثبت نام تا 
پایان آذر ماه حداقل سهمیه سوخت یعني یک پیمانه گازوئیل 
فق��ط ب��ه آن ها تعلق خواه��د گرفت. هم اکنون کامیون هاي ما 
به صورت میانگین ۶۳ هزار کیلومتر در س��ال کار مي کنند که 

این میزان  باید به ۱۶۰ تا ۱۸۰ هزار کیلومتر برسد. 

رض��ا جعف��رزاده س��خنگوي س��ازمان 
هواپیمای��ي کش��وري ب��ا اش��اره به لغو 
پروازهاي نجف و بغداد به دلیل گردوغبار 
و نداشتن دید کافي خلبان،گفت: احتمال 
مي دهی��م این وضعیت تا امش��ب ادامه 

داشته باشد. پروازهایي که به فرودگاه نجف و بغداد انجام مي شود، 
دیشب و امروز به خاطر وضعیت بد آب و هوایي یا لغو شدند یا با تاخیر 
زیاد انجام ش��دند،علت هم وضعیت بد جوي و نداش��تن دید کافي 
خلبان اس��ت. س��ازمان هواپیمایي کشوري ناظر بر انجام پروازها 
اس��ت و یکي از ش��رایط بس��یار مهم این است که خلبان دید کافي 
داش��ته باشد. ش��رکت هاي هواپیمایي خود وضعیت فرودگاه هاي 
نجف و بغداد را بررسي مي کنند و به محض اینکه امکان از سرگیري 

پروازها باشد، پروازها برقرار مي شود. 

مش��اور معاون مس��کن وزیر راه و شهرسازي گفت: بیشترین 
میزان پدیده صوري گري در شهرهاي بزرگ و توسط اشخاص 
حقوقي و دفاتر مهندس��ي س��اختمان صورت مي گیرد. حمید 
عرفانی��ان ج��م در گف��ت و گو با ایس��نا اظهار کرد: پس از یک 
برنامه تلویزیوني با موضوع عملکرد سازمان هاي نظام مهندسي 
ساختمان٬ بیشترین انعکاس خبري این برنامه بر روي ارائه امار 
۹۰ درصد امضا فروشي بوده است. موضوع مطرح شده توسط 
م��ن در ای��ن برنام��ه ناظر به نحوه و فعالیت ش��رکت ها و دفاتر 
مهندس��ي طراحي یا اجراي س��اختمان بوده و نه مهندس��ین 
بصورت مجرد. لذا توصیه مي کنم مخاطبان بار دیگر به دقت 
این برنامه را مرور کرده تا در نش��ر مطالب مطرح ش��ده در آن 
دچار اش��تباه نش��وند. وي در خصوص نحوه عملکرد اشخاص 
حقوقي و دفاتر مهندسي طراحي و اجرا نیز گفت: صلاحیت و 
ظرفیت مجاز این شرکت ها در ارائه خدمات همواره بر مبناي 
تجمیع ظرفیت  اعضاي حقیقي صلاحیت داري اس��ت که به 
عضویت آن شرکت درآمده اند که این موضوع استاندارد فعالیت 
تمامي شرکت هاي فوق است. عرفانیان در ادامه ضعف قانون 
و آئی��ن نامه ه��اي مربوطه را یکي از دلایل پدیده صوري گري 
دانست و افزود: متاسفانه امروزه صوري گري یک پدیده کاملا 
نهادینه شده بر مبناي توزیع مسئولیت مبتني بر ظرفیت متراژي 
اس��ت و فعالیت مهندس��ین بصورت اشخاص حقیقي در اکثر 
شهرهاي بزرگ کشور که بیشترین حجم ساخت و ساز در آنها 
متمرکز است عملا یا غیر ممکن یا بسیار محدود است، مگر 
اینکه عضو یکي از شرکت ها یا دفاتر مهندسي مورد اشاره باشند. 
وي بیشترین حجم صوري گري را در شهرهاي بزرگ دانست و 
گفت: در مقابل شهرهاي بزرگ ، کمترین میزان صوري گري و 
بیشترین تاثیرگذاري فني مهندسان در غالب اشخاص حقیقي 
در ش��هرهاي کوچک بوده اس��ت. چراکه اولا در این ش��هرها 
ش��رکت ها و دفاتر مهندس��ي مورد اش��اره فعالیتي ندارند، ثانیا 
سوداگري زمین و ساختمان به شدت شهرهاي بزرگ نیست، 
ثالثا بیشترین پروژه هاي ساختماني تا چهار طبقه )گروه هاي 
الف و ب( تعریف مي شوند و نهایتا تناسبي نسبتا منطقي بین 

تعداد مهندسین فعال با میزان پروژه ها وجود دارد.
مش��اور معاون مس��کن با اش��اره به مسائل مطرح شده در این 
برنامه تلویزیوني تصریح کرد: عدم کوچکترین واکنشي به دیگر 
مسائل مطروحه در این برنامه خود مهمترین تاکید بر صحت 
مطالب ارائه ش��ده اس��ت ؛ موضوعاتي همچون عدم شفافیت 
مالي و اداري س��ازمان ها، لزوم خروج پول از س��ازمان ها، عدم 
مقبولیت سازمان ها در بین اعضاء ، شفاف نبودن نظام مسئولیتي 
دستاندرکاران حوزه ساخت و ساز، مشخص نبودن تعادل وزن 
مالي سازمان ها و خروجي فني و حرفه اي آنها، ضعف ساختاري 
قانون و عدم پرداختن س��ازمان ها به دیگر وظایف اصلي خود 
در تحق��ق اه��داف قانون از اهم این مس��ائل بود.  عرفانیان از 
سیستم توزیع کوپني کار فعلي نیز انتقاد کرد و گفت: در سیستم 
فعلي با حذف حق انتخاب آزاد و اختیاري اشخاص حقیقي یا 
حقوقي صلاحیت دار در حوزه هاي طرح، نظارت و اجرا توسط 
سرمایه گذار و جایگزیني آن با معرفي طیفي از افراد ناهمگون 
بر مبناي سیس��تم عدالت توزیع کوپني کار و بدون مش��خص 
بودن مرز مس��ئولیتي آنها، عملا امکان دس��تیابي به محصول 
گارانتي دار مورد نظر اقتصاد آزاد منتفي است. در این سیستم 
در واقع مي خواهند با ابزار اجرایي اقتصاد سوسیالیستي، اهداف 
اقتصاد آزاد را محقق کنند که امري ناممکن است. لذا بصورت 
تئوریک علت عدم کارایي سیستم موجود را مي توان در تضاد 
ابزار اجرایي تعریف شده این صنعت با خواستگاه اقتصادي آن 

بعني بازار آزاد رقابتي دانست. 

دلايل پديده صوری گری در صنعت ساختمان
رئیس سازمان هواپیمایي کشوري گفت: افزایش نرخ سوخت 
هواپیما در فرودگاه نجف تا ۳ برابر نرخ فروش س��وخت در 
فرودگاه هاي اروپا، موجب نارضایتي شرکت هاي هواپیمایي 

شده است.
به گزارش روزنامه تجارت،علي عابدزاده در بیست و دومین 
جلسه شوراي سازمان دهي مبادي زمیني کشور با اشاره به 
اقدامات سازمان  هواپیمایي کشوري براي کنترل و نظارت 
قیمت  پروازهاي ویژه اربعین اظهار داش��ت: این س��ازمان به 
لحاظ تجربه  بالا در خصوص پروازهاي ویژه اربعین، از سه 
م��اه قب��ل اقدام به برنامه ریزي کرده اس��ت و طبق توافق با 
ش��رکت هاي هواپیمایي، نرخ بلیت رفت  و برگش��ت تهران 
� نج��ف مبل��غ ی��ک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان، براي رفت  و 
برگش��ت بین مش��هد و نجف مبلغ یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان و براي بلیت هاي یک طرفه، نصف مبالغ اعلام ش��ده 
در نظ��ر گرفت��ه ش��د. وي افزود: البته باید توجه داش��ت که 
حدود ۲۳ س��ال از آزادس��ازي نرخ بلیت پروازهاي خارجي 
مي گذرد؛ اما سازمان هواپیمایي با هدف جلوگیري از رقابت 
مضر در فضاي کس��ب  و کار و بروز مش��کلات براي مردم 
اقدام به تعیین نرخ بلیت براي ایام اربعین کرده است. رئیس 
سازمان هواپیمایي کشوري، با توجه به افزایش تقاضا و تعداد 
محدود صندلي ها گفت: در گذشته اشخاصي از فروش بلیت 
اینترنتي سوءاستفاده مي کردند؛ از این  رو سازمان هواپیمایي 
تصمی��م ب��ر من��ع فروش اینترنتي در ای��ام اربعین به  منظور 
کنترل بازار گرفته اس��ت، البته در همین راس��تا یکس��ري از 
آژانس هاي مسافرتي به عنوان نماینده رسمي فروش بلیت در 
سایت سازمان هواپیمایي کشوري درج و همچنین سامانه اي 
براي راستي آزمایي نسبت به خرید بلیت هواپیما نیز راه اندازي 

شده است.
معاون وزیر راه و شهرس��ازي خاطرنش��ان کرد: در این مدت 
همکاري بسیار خوبي با پلیس فتا، سازمان تعزیرات حکومتي، 
پلیس اماکن،  سازمان حج و زیارت و سازمان حمایت از حقوق 
مصرف کننده شکل گرفت که منجر به شناسایي و برخورد با 

آژانس هاي متخلف فروش بلیت ش��د. عابدزاده یادآور ش��د: 
البته سامانه اي به منظور دریافت و بررسي شکایات مردمي، 
نسبت به عرضه بلیت پروازهاي ویژه ایام اربعین راه اندازي 
ش��ده اس��ت و در این ایام مشغول بررسي شکایات و نظرات 
مردمي هس��تند. این در حالي اس��ت که نزدیک به ۸۰۰ پرواز 

در ایام اربعین انجام شده است.
رئیس س��ازمان هواپیمایي کش��وري با اشاره به افزایش نرخ 
سوخت هواپیما در فرودگاه نجف تصریح کرد: این افزایش 
نرخ س��وخت موجب نارضایتي شرکت هاي هواپیمایي شده 
اس��ت و ش��رکت ها درصدد هس��تند تا تعدادي از پروازهاي 
خود را به فرودگاه بغداد منتقل کنند. شرکت هاي هواپیمایي 
هم اکنون علاوه بر رایزني با فرودگاه بغداد، مکاتبه با فرودگاه 
نجف به منظور بازگشت نرخ سوخت هواپیما به قیمت قبل 
را آغ��از کرده ان��د. معاون وزیر راه و شهرس��ازي با اش��اره به 
اقدامات س��ازمان هواپیمایي کش��وري در این رابطه گفت: 
نامه اي مبني بر کاهش نرخ سوخت هواپیما در زمان سفرهاي 
اربعین از طرف سازمان هواپیمایي کشوري به مقامات دولتي 
کشور عراق ارسال و این نامه از سوي مقامات به مسئولان 

مربوطه اعلام شد.
رئیس س��ازمان هواپیمایي کش��وري خاطرنشان کرد: نرخ 
خدمات فرودگاهي نجف س��ه برابر فرودگاه هاي اروپایي و 
نرخ س��وخت هواپیما در این فرودگاه دو برابر فرودگاه هاي 

منطقه است.

نرخ سوخت هواپيما در فرودگاه نجف، سه برابر فرودگاه هاي اروپا

مذاکره برای همکاری های تجاری بين ایرلاین های ایران و قطر
وزی��ر راه و شهرس��ازي ب��ا تاکید براینکه امکان تجارت بس��یار 
گس��ترده اي بین ایران و قطر چه در مقاصد دو کش��ور و چه به 
عنوان ترانزیت به س��مت ش��مال ایران و جنوب قطر وجود دارد، 
گفت: به تصور ما امکان هدف گذاري در این زمینه براي استفاده 
از کریدور ایران- قطر در جهت توسعه حمل و نقل بین دو کشور 
وج��ود دارد. ب��ه گزارش روزنام��ه تجارت به نقل از پایگاه خبري 
وزارت راه و شهرس��ازي عباس آخوندي وزیر راه و شهرس��ازي 
در حاشیه دیدار با جاسم بن سیف بن احمد السلیطي وزیر حمل 
و نق��ل و ارتباط��ات قطر در جمع خبرنگاران گفت: خوش��بختانه 
مذاکرات بسیار خوبي در زمینه هاي مختلف با وزیر حمل و نقل 
و ارتباطات قطر داشتم و در اولین مرحله به بحث پیرامون حوزه 
حمل و نقل دریایي پرداختیم. آخوندي در ادامه با اش��اره به این 
مطلب که دولت قطر در مدت زمان اخیر سرمایه گذاري گسترده اي 
در زمینه بنادر انجام داده اس��ت گفت: من حدود یک ماه و نیم 
گذش��ته براي افتتاح بندر حمد در کش��ور قطر حضور یافتم و در 

این مراسم شرکت کردم.
وزیر راه و شهرسازي همچنین با بیان این مطلب که امکان تجارت 

بس��یار گس��ترده اي بین ایران و قطر چه در مقاصد ۲ کش��ور و چه 
به عنوان ترانزیت به سمت شمال ایران و جنوب قطر وجود دارد 
گفت: به تصور ما امکان هدف گذاري در این زمینه براي استفاده 
از کریدور ایران- قطر در جهت توسعه حمل و نقل بین ۲ کشور 
وجود دارد. وي ادامه داد: با توجه به گفتگوهاي انجام شده قرار 
شد تا یک کمیسیون همکاري مشترک براي ایجاد روابط دوجانبه 
بین ایران و قطر تشکیل و در مدت کوتاهي امکان استفاده ازاین 
ظرفیت بس��یار گس��ترده بین ۲ کش��ور را مورد بررسي قرار دهد. 
آخوندي همچنین مس��ئله حمل و نقل ترکیبي بین بندر و ریل 
را یکي دیگر از مس��ائل مورد گفتگو بین ۲ کش��ور اعلام کرد و 
افزود: همچنین موارد دیگري از جمله امکان تشکیل شرکت هاي 
مختلف در مناطق آزاد و غیر آزاد در زمینه تجارت در ۲ کشور در این 
جلسه مورد بحث و گفتگو قرار گرفت. عضو کابینه دولت دوازدهم 
افزود: خوش��بختانه همکاري بس��یار گسترده اي بین ۲ کشور در 
بحث حمل و نقل هوایي وجود دارد، از این جهت در زمینه توسعه 
همکاري هاي تجاري بین شرکت هاي هواپیمایي ایراني و قطري 
به گفتگو پرداختیم. وي در ادامه ضمن ابراز امیدواري نسبت به 

این رفت و آمدها و روابط موجود بین ۲ کشور منجر به خلق یک 
فضاي همکاري تجاري ۲ و چند جانبه شود گفت: تلاش داریم تا 
این روابط باعث استقرار صلح در منطقه شده و در این زمنیه تأثیر 
عمیقي داش��ته باش��د. آخوندي همچنین با تأکید بر این نکته که 
هدف گذاري براي تعیین میزان بار جابه جا شده بین بنادر ۲ کشور 
در ۵ سال آینده یکي از اهداف اصلي ما در این جلسه بود گفت: 
ما قصد داریم تا جهت تحقق این موضوع سیستم برنامه حمل و 
نقل منظمي بین بنادر ۲ کشور ایجاد و همچنین تأسیسات لازم 
براي فعالیت شرکت هاي تجاري گوناگون در بنادر ایران و قطر 
را در این مدت فراهم کنیم. جاس��م بن س��یف بن احمد السلیطي 
همچنین با حضور در جمع خبرنگاران یادآور شد: ما در جلسه با 
جناب آقاي آخوندي به مذاکره پیرامون همکاري هاي تجاري، 
قراردادهاي موجود بین ۲ کش��ور، روابط حمل و نقلي در زمینه 
هواپیمایي و حمل و نقل دریایي به گفتگو پرداختیم. وي در ادامه 
با اشاره به حضور وزیر راه و شهرسازي در مراسم افتتاح بندر حمد 
گفت: در این راستا ما بنا به دعوت ایشان به ایران آمده و مباحث 
گس��ترده تري از جمله حمل و نقل زمیني از طریق ترکمنس��تان، 

آذربایجان و بندر امام خمیني را نیز مورد بحث قرار دادیم. وزیر 
حمل و نقل و ارتباطات قطر همچنین با اشاره به مذاکرات صورت 
گرفته در خصوص ایجاد زمینه مشترک در حوزه حمل و نقلي بیان 
کرد: بدون شک سرمایه گذاري و همکاري هاي تجاري ما با کشور 

ایران در آینده نیز ادامه داشته و محدود نخواهد بود.
این مقام مسئول در پایان ضمن ابراز رضایت از سیستم همکاري 
۲ کشور در زمینه هوایي گفت: بدون شک مراقبین پرواز ایراني 
در ای��ن م��دت بس��یار خ��وب عمل کرده و م��ا از امنیت و ایمني 
پروازهاي عبوري خود از ایران بس��یار راضي بودیم چرا که این 
کشور تمامي معیارهاي جهاني و بین المللي پروازي را در این مدت 

به خوبي رعایت کرده است.


